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P 150 1sl                  18.6.2021jm  

Milost vám a pokoj od Boha Otce našeho a Pána Ježíše Krista.  

žalm 92,2Jak dobré je vzdávat Hospodinu chválu, tvému jménu, Nejvyšší, pět žalmy, 3hlásat zrána tvoje 

milosrdenství a v noci tvou věrnost. 14Ti, kdo v domě Hospodinově jsou zasazeni, kdo rostou v nádvořích 

našeho Boha,15ještě v šedinách ponesou plody, zůstanou statní a svěží, 16aby hlásali, že Hospodin je přímý, 

skála má, a podlosti v něm není!  

P614 

Bože svatý, jako tvé děti k tobě voláme. Nejdříve s vděčností, za všechno, co jsi nám daroval a jak jsi nás dosud vedl, 

abychom dokázali překonávat překážky, vzájemně se povzbuzovat, starat se o svěřený svět a někdy i vytvářet nové 

věci, doufáme, že Tobě k chvále. Přicházíme však i prosbou o odpuštění, abys shovívavý a milostivý k tomu, co jsme 

neměli dělat, ani říkat. Prosíme o odpuštění i za to, co jsme udělat  měli a nedokázali to. Pro Krista, který vzal i naše 

viny na sebe, tě prosíme, abys zakryl i naše viny svou milostí. Znovu tě prosíme o povzbuzení a sílu, prosíme, abys nás 

provázel našimi dny a nyní tě prosíme o tvou svatou přítomnost, o požehnání této služby a o povzbuzení tvým 

slovem. Chvála patří tobě, Bože Otče, Pane Kriste, Duchu milosti. A 

1.čtení Ezechiel17,22-24 

Toto praví Panovník Hospodin: „Já vezmu ratolest z vrcholku vysokého cedru a zasadím ji, z vršku jeho 
koruny utrhnu snítku a zasadím na vysoko čnící hoře.  Zasadím ji na vyvýšené hoře izraelské a vyžene větve, 
ponese plody a stane se nádherným cedrem. Pod ním bude bydlet všechno ptactvo, všechno, co má křídla, 
bude bydlet ve stínu jeho větvoví. Všechny stromy pole poznají, že já, Hospodin, jsem ponížil strom vysoký 
a povýšil strom nízký; nechal jsem uschnout strom zelený a dal vypučet stromu suchému. Já, Hospodin, 
jsem promluvil a také to učiním.“ 

P 190    2.čt Mk 4 26-34 

Dále řekl: „S Božím královstvím je to tak, jako když člověk zaseje semeno do země;  ať spí či bdí, v noci i ve 
dne, semeno vzchází a roste, on ani neví jak.  Země sama od sebe plodí nejprve stéblo, potom klas a 
nakonec zralé obilí v klasu. A když úroda dozraje, hospodář hned pošle srp, protože nastala žeň.“  

Také řekl: „K čemu přirovnáme Boží království nebo jakým podobenstvím je znázorníme?  Je jako hořčičné 
zrno: Když je zaseto do země, je menší než všechna semena na zemi;  ale když je zaseto, vzejde, přerůstá 
všechny byliny a vyhání tak velké větve, že ptáci mohou hnízdit v jejich stínu.“  

V mnoha takových podobenstvích k nim mluvil, tak jak mohli rozumět.  Bez podobenství k nim nemluvil, ale 
v soukromí svým učedníkům všecko vykládal.  

Milí bratři a sestry 

Z toho posledního, co jsme slyšeli, můžeme nabýt dojmu, že v tomto evangeliu je plno podobenství, ale u Marka 

tomu tak není, tam najdeme podobenství jen čtyři, u některých textů bychom se mohli přít, jestli to podobenství je 

nebo ne, spíše však jsou to jen obrazná vyjádření. Z těch čtyř Markových podobenství jsme slyšeli rovnou dvě, ta 

druhá dvě jsou o rozsévač a o zlých vinařích. Chtěla bych tím na chvíli obrátit vaši pozornost k samému faktu 

podobenství, proč tam jsou. Většinou se mi to jevilo tak, že Ježíš potřeboval sdělit lidem nějakou složitou skutečnost, 

kterou je těžko vysvětlovat a uměl k tomu vytvořit malý příběh, kterým posluchači pochopili hned, co měl na mysli, 

bez dlouhé přednášky. Ale ještě jeden zisk z tohoto literárního útvaru plyne, a to zvláště u podobenstvích o Božím 

království. To je také složitá skutečnost, a abychom si blíž uvědomili, o čem se vlastně mluví, měli bychom si 

poskládat k sobě ta mnohá podobenství i z jiných evangelií, která většinou začínají slovy království Boží je jako... jako 

když.... A pak následuje nějaký příběh ze života, protože je ve velké většině případů záměrně vybrán z těch 

nejobyčejnějších lidských činností a zkušeností, je nám také proto hned jasný. A v tom vidím právě ten druhý velký 
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zisk z podobenství – mluví o svrchovaně duchovní skutečnosti v obrazech nejobyčejnější pozemské skutečnosti. 

Tímto prolnutím se stane, že – jaksi automaticky -  pochopíme, že ta svrchovaná duchovní skutečnost se té všední 

skutečnosti týká. Jakoby ty všední činnosti dostaly cíl a větší smysl, protože někam směřují, jsou vykonávány nejen 

samy pro sebe nebo pro užitek, který je nasnadě, ale dostávají taky význam tím, že je vykonáváme na cestě k Božímu 

království, tam, kde všechno, co budeme dělat, bude jenom k dobrému nám i ostatním i Bohu.  

Tento důraz by se jistěže našel jinde ještě mnohem výrazněji, v proroctvích, v modlitbách, možná v příbězích o 

uzdravení, ale myslím, že i v tom je genialita autora podobenství, že tak jednoduchým způsobem sdělí tak důležitou 

věc. Jakoby vtahoval těmi reálnými obrazy do naší reality právě tu důležitou duchovní skutečnost. Jinými slovy – 

království Boží se týká každého dne, který zde žijeme.  I tak se to může stát, že příště, až budeme třeba sít ředkvičky, 

si na to vzpomeneme – že nějakou dobu nebude nic vidět, jakoby se nic nedělo, ale při tom se intenzivně odehrávají 

přímo zázračné procesy, a to bez toho, abychom je nějak řídili nebo ovládali. TO je to první podobenství – o semenu 

automaticky rostoucím a o království Božím, které taky roste samo, bez našeho přičinění. 

Vzhledem k tomu, že do procesu růstu semen se lidstvo snaží zasahovat, od doby zalévání a okopávání už jsme došli 

ke genetickým úpravám, vnucuje se otázka, jak by to vypadalo, kdybychom příchod království Božího mohli ovlivnit 

nebo řídit, kdyby to bylo na nás. To by, sestry a bratři, byla katastrofa. Než bychom se domluvili, kdy, kde, jak, s kým, 

kdo bude ve výboru, z čeho se to bude platit a kdo tam vůbec smí..... Když mluvíme o cíli a smyslu naší existence, 

musíme si říct, že je pro nás více než štěstím, že to nemáme pod kontrolou, nemůžeme a nesmíme mít. Jen Bůh Otec 

ví, kdy a jak se to všechno naplní a Ježíš nám o tom řekl, ale jen to, co vědět potřebujeme.  

Například to, že jeho království roste samo, ale roste, bez našeho přičiňování. Chci říct k zrnu samostatně rostoucímu 

hlavně to, že je to nesmírně úlevné podobenství. Před chvílí jsem řekla, jakou máme kliku, že o tom nerozhodujeme, 

ale nejdůležitějším se mi jeví, že je to skvělé, výborné, že pro nás –nezaslouženě- roste jeho království. Prostě někdo 

něco –dělá za nás: někdo Bůh a něco: cíl naší existence. Asi to v jiných dobách nebyl tak významný důraz, ale my 

žijeme v rozpadlé společnosti, každý z nás má v nějaké míře sklon k individualismu a tvrzení, že máme mít svůj život 

pod kontrolou, je obecně známé, i když si nakonec každý musí přiznat, že to tak není. I ta iluze, že máme svůj život 

pod kontrolou, je nesmírně vyčerpávající, jak víme, a každé malé spolehnutí je úleva. A co teprve když udělá někdo 

něco za nás. Prostě to vyřeší a my přijdeme k hotovému. Úleva zázračná. 

Tady bych se chtěla vrátit k tomu, jak podobenství spojí věci království Božího s nejběžnější skutečností, s naším 

konkrétním životem. Ráda bych připomněla jinde řečenou Ježíšovu připomínku, že království Boží je mezi námi, je 

blízko. Nemohli bychom vztáhnout tu sílu samostatně rostoucího pozitivního řešení i na naše vlastní příběhy, na 

jejich konkrétní zauzlení? Míváme sklon vyprávět si naše příběhy spíš tak, že nás potkávají další a další neočekávané 

komplikace, ale nemohli bychom si přiznat, že také nás potkávají neočekávaná řešení, bez našeho přičinění? Když je 

něco neočekávané, těžko s tím předem počítat, ale aspoň připusťme, že je to možné. Teď myslím na to, co právě 

řešíme, o čem ještě nevíme, jak to dopadne, a děláme všechno, abychom to udělali co nejlépe. A co teprve ty 

záležitosti které vlastně sami ani ovlivnit nemůžeme. Jistěže bychom nejraději udělali tabulku, pěkně termíny, plán a 

rozpočet, kdo co bude dělat, co uděláme my a co bude dělat Bůh, ale takhle to nepůjde. Ono totiž kolem toho 

samostatně rostoucího zrna je také tajemství. V našich starostech a trápeních by nám pomohlo už jenom to, 

kdybychom připustili možnost neočekávaného řešení, které vyroste samo, aniž bychom se o tom přičinili.  

Tak nějak o tom mluví i kralické poznámky, pro potěchu ucha vám z nich kousek odcituji: Jakož pilný hospodář roli 

svou osívá a tím, že ne hned vzejde obilíčko a pojednou neuzrá, sobě v práci nepřekáží, ale v noci odpočívá a ve dne 

práci svou koná, v naději žně očekávaje, a Bůh bez jeho usilování a vědomí /své požehnání na práci jeho vylévá i 

k zrostu obilé přivodí: tak i vy, moji učedníku, věrně pracujte a tím sobě nic nepřekážejte, že nepojednou užitku svého 

přisluhování spatřujete, ale toho, jenž dává zrůst, očekávejte; také on časem svým práci vaší požehná a k dokonalosti 

své jako k nějaké žni přivede i do obilnice, tj. do svého království je jako pšenici shromáždí.  

To druhé podobenství je o síle. O zázračné síle. Zase mi připadá typické pro podobenství, že mluvím o zázraku, a při 

tom se jedná o obyčejné semeno hořčice. Když Ježíš mluví o rostlinách, je to v tom už obsažen zázrak, je totiž jedno, 

jestli jde o zrnko máku nebo kokosový ořech, vždycky je to zázrak, jak se tam schová celá rostlina. A pokud jde o sílu, 

řekla bych, že ani dnes by si Ježíš nevybral pro ten obraz nějakou technickou vymoženost, jako třeba bagr nebo 

sbíječku. Ne že by sbíječkou nešlo rozbít skálu, ale kořen stromu to taky umí.  
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V podobenství však jde především o protiklad nenápadného začátku a velkého a působivého konce. Něco, co na 

začátku nevypadalo, že by mohlo mít nějaký vliv, účinek nebo prospěšnost. A na konci – ptáci na tom mohou sídlit. 

Výklady tohoto podobenství mívají ekologické důrazy, například nějaký člověk psal o tom, že v jeho městě ptáci 

nejsou a místo jejich zpěvu slyší jen hluk, který vytváří město samo. To máme štěstí, že u nás ještě ptáci jsou. Ani 

mně se tato témata nevyhnula při uvažování nad podobenstvím, tak trochu pod dojmem článku z novin o obrovských 

žlutých lánech řepky. Za svého zemědělského mládí jsme absolvovala nejednu debatu o erozích půdy, chemii na 

polích, která likviduje všechno živé a o tom, že náš bezohledný způsob výroby potravin nese s sebou následky, které 

nikdo neodhadl. Pak už jsem jaksi upadla do iluze, že věci se dělají jinak, zemědělství se chová ohleduplně. Čili že 

všichni hospodaří ekologicky, jenomže asi to je opravdu iluze. To je zrovna oblast, kterou sami nemůžeme nijak 

zásadně ovlivnit, takže kromě našich malých snažení a modliteb je tu pro nás jen možnost použít výše zmíněné 

počítání s možností neočekávaného řešení.  

To jistě je jen přídavek, podobenství se tím nezabývá. Zajímavá souvislost však vyvstane, když si připomeneme, že 

těmto dvěma podobenstvím předchází třetí – to o rozsévači, také zemědělská tématika. Když ho má čtenář v hlavě, 

může si z toho odvodit, že on sám jako učedník Kristův, je ta země, do které je vsáto slovo jako zrno. Jestliže si to 

čtenář pamatuje až k tomu, že malé zrno, začátek božího království, je malé a schované v zemi, snadno se může 

vytvořit obraz učedníků – církve Kristovy, kteří jsou ta půda a v ní je schované to malé zrno, ten malý začátek. Jestliže 

jsem řekla, že růst každé rostliny je zázrak, tak toto bychom mohli považovat za zázrak ještě větší.  

V tomto smyslu je kontrast malých začátků a velkolepých konců také velmi povzbuzující, tentokrát pro nás jako 

církev, neboť je nesmysl, aby si půda o sobě myslela, že je nedůležitá a -protože semeno do ní vsáté je příliš malé - že 

nemá před hospodářem dost velký význam.                      

P 662 – o zrnu jinak       

Pane Kriste, tvé milosti předkládáme bolesti tohoto světa. Prosíme Pane smiluj se 

za ty, kdo nemají víru, Prosíme Pane smiluj se 

za ty, kdo nemají naději 

za ty, kdo nemají lásku 

za ty, kdo nemají domov 

za ty, kdo nemají práci 

za ty, kdo nemají zdraví 

za ty, kdo nemají co jíst 

za ty, kdo nemají čisté svědomí 

za ty, kdo nemají druhého člověka 

za ty, kdo nemají čas na odpočinek 

za ty, kdo nemají slitování 

za ty, kdo se starají o umírající 

za ty, jejichž život končí 

za ty, kdo se života bojí 

za ty, koho čeká těžké rozhodnutí 

za ty, kdo pečují o děti 

za ty, které milujeme   Amen 

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. Chléb 

náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás v pokušení, ale 

zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. Amen 

2kor5,6Jsme tedy stále plni důvěry, neboť víme, že pokud jsme doma v tomto těle, nejsme doma u Pána –
7žijeme přece z víry, ne z toho, co vidíme.  14Vždyť nás má ve své moci láska Kristova – nás, kteří jsme 

pochopili, že jeden zemřel za všecky, a že tedy všichni zemřeli; 15a za všechny zemřel proto, aby ti, kteří jsou 

naživu, nežili už sami sobě, nýbrž tomu, kdo za ně zemřel i vstal.16A tak od nynějška už nikoho 

neposuzujeme podle lidských měřítek. Ačkoli jsme dříve viděli Krista po lidsku, nyní ho už takto 

neznáme.17Kdo je v Kristu, je nové stvoření. Co je staré, pominulo, hle, je tu nové!  

žalm202Kéž ti v den soužení Hospodin odpoví, kéž je ti hradem jméno Boha Jákobova! 3Kéž ti sešle pomoc ze 

svatyně, kéž tě podepírá ze Sijónu!4Kéž má na paměti všechny tvé obětní dary, .....5Kéž ti dá, po čem tvé 

srdce touží , kéž splní každý tvůj záměr!  

P 686 


